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del VALLES

"Hem d'apostar per la millora
paisatgistica dels nostres rius"

II
imecres passat es presenta a la seu del
Consorci per a la Defensa de la Conca del
Besos a Granollers, el llibre EI paisatge flu
vial a la conca del Besos, ahir, avui... i
dema?Quin es el seu objectiu?

-Te un marcat caracter de divulgaci6 en mostrar

I'estat general que presenta tota la conca del

Besos, i a partir d'aqui, s'explica que es el paisatge
fluvial tenint en compte els elements que han condi
cionat la seva evoluci6 al Ilarg del darrer segle. I
tarnbe hi ha imatges historlques que es contrapo
sen.

-Quin paisatge presentava la conca del Besos
fa uns anys?
-Era un paisatge i

un territori molt rnes

ample i irregular, total
ment envoltat de

camps de conreu. En

algunes zones hi havia

plantacions de pollan
cres i de platens. Aixo
es comprova en mirar

algunes fotos de po
blacions com Mollet,
on hi havia grans es

pais sense que es pro
dulssin impactes sol 'r�
la societat i la pob :;1-

ci6.

-Ara, molts

d'quests paisatges
han desaparegut.
-Aixo ha passat especialment en el seu tram

mitja i final. Es rnante amb unes caracter\stiques
torca optirnes en les capcaleres. Es a dir ales rie

res de Vilamajor, de I'Avenc6 ... Les capcaleres dels

principals rius encara tenen unes caracter\stiques
paisatglstlques i fins i tot biologiques forca bones.
En la plana vallesana, sobretot als indrets on s'ha

produit un creixement dernografic i urbanistic, el riu

ha canviat molt. S'ha fet mes estret... Aixo es com

prova en alguns lIocs d'una manera ben especial.
-Es refereix a la canalltzaclo que s'ha fet en al

guns indrets?
-Exacte! Perc hem de saber que les obres acos

tumen a ser el resultat de la seva historia, i en

aquest cas s'ha de tenir ben present la tragedia de
la riuada de 1962 alValles Occidental, provocant
rapidarnent una resposta per part de les administra

cions. Si des del principi s'hagues deixat espai al

riu, no haurien fet falta obres, pero tots sabem que
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des dels anys 50 es van fer moltes coses ales Ile
res de Is rius i en alguns fins i tot, a Sabadell, hi ha
construccions de principis del segle XX. A Mollet
tambe es fundaren empreses com la Teneria al cos
tat del riu. No podem oblidar que el riu s'estira,
s'arronsa ... Aixo forma part de la seva dinarnica i
I'hem de tenir present quan porta poca aigua i quan
en porta molta. EI que passa es que com que les
seves terres s6n tan bones per I'agricultura i per
construir sense problemes ...
-Quan plou el Congost presenta una imatge

idil·lica: s'hi veuen anecs, es diu que hi ha lIudri

gues ...
-Ara, almenys, sabem alia que no hem de fer. Si

es continua en aques-
Xavier Solanas ta llnia, hi ha motius

per a l'esperanca, ja
que si hi ha aigua
amb una qualitat co
rrecta, factor impor
tantlssim, el poder de
recuperaci6 de tota la
conca es bo, ja que la
fauna i la vegetaci6
es poden recuperar

rapidament.
-Voste surt en at

guna foto del llibre

quan era petit tot ju
gant al riu!
-Era una de les

meves aficions.

Abans, hi havia gent que s'havia banyat en algunes
petites basses. EI riu ara passara a ser Lin espai
per a ser observat des del carnl, el passeig ... I dei
xara de ser fins i tot una arnenaca per a la vista.
-Te la sensaci6 que es fan be les coses pel que

fa a la recuperaci6 dels rius de la conca?

-Fins ara, s'estan complint les demandes. EI

problema principal era el de la mala qualitat de les

algues, i ara ... haurem de cornencar a pensar en

d'altres nivells d'actuaci6, primant la questio del

paisatge. La gent ho demana. Cal fer zones espe

cials: lIocs humits, espais de ribera, renaturalitzaci6
del riu si conve ...

-De l'espal urbanistic de Mollet que voste tan

be coneix ...
-Estic especialment satisfet de com s'ha tancat

el tema de Gallecs i de les propostes que recull el

POUM de Mollet. Les linles estan marcades. Mollet

es ara una ciutat endrecada,
PACO MONJA

J
osep Gordi i Serrat (Mollet
del Valles, 4-11-1959).
Doctor en Geografia per la
Universitat de Barcelona,
actualment es professor

titular de Geografia Fisica de la
Universitat de Girona. Amb diver
sos treballs i articles sobre la pro
blernatica dels boscos i dels es

pais naturals proteglts, es autor

deillibre EI paisatge fluvial a la
conca del Besos, ahir, avui ...
dema? presentat dimecres passat
a la tarda a la seu granollerina del
Consorci per a la Defensa de la
Conca del Besos, entitat delegada
per al Sanejament, que es qui ha
publicat I'estudi de recerca, ja
que als textos cal sumar tarnbe
un bon grapat de fotografies rela
tives moltes d'elles al pas del

congest i d'altres rius de la conca

per la comarca. Es a traves

d'aquestes imatges que I'autor

compara i fa les corresponents
explicacions per oferir una visi6

general comprensible per a una

gran majoria. Sempre vinculat al
Valles, durant molts anys va ser

professor agregat en diversos ins
tituts de la comarca; forma part
de l'Area de Geografia del Museu
de Granollers amb Antoni Jonch;
fou director del Centre d'Estudis
Molletans que edita la revista No
tes ... ; regidor d'Urbanisme i Medi
Ambient de Mollet com a indepen
dent de 1999 a 2003, durant el
mandat socialista de Montserrat

Tura ... Entre les moltes publica
cions que ha fet destaquen 25

Passejades pels boscos de Cata

lunya; Una altra visio del Valles, -

que va fer conjuntament amb
Francesc Roma; Eis boscos; Ga

uecs, mes de trenta anys de pro
postes i accions... En Josep, esta
casat amb Merce Bruguera, amb
qui te un fill, Francese de 14

anys .•
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